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الخلصــــــــة

 هذه دراسسسة وصسسفية ، تحليليسسة أجريسست فسسى قبيلسسة الدناقلسسة السسسودانية
 ABOهدفت لتحديد نسب تردد الليل(النتجين) ،  والنماط الظاهريسسة لنظسسام 

و العامل الريصى .  لقد استغرقت الدراسة ثلثة شهور(من أبريل الي يوليسسو،
 ). هدفت الدراسة لتكوين قاعدة معلومات لهسسذه القبيلسسة لتحديسسد مسسدى2007

 التداخل بينها وبين القبائل الخري بعد المقارنسسة. اسسستخدمت الدراسسسة الزمسسر
 الوظيفية للعامل الريصي كعلمات للهوية لتحديد الصل المشترك المحتمسسل .
 أخذت الموافقة  من الشخاص الذين سحب منهسسم  السسدم وقسسد تسسم أحسساطتهم
 بأهداف البحث. تم تجميع عينات من مائة شخص مسسن القبيلسسة بحيسسث ل توجسسد

  مسسل يحتسسوى علسسى2.5بينهم صلة قرابة . تم تجميع كل عينة فى وعسساء سسسعة 
 ). تسسم فحسسص جميسسع العينسسات لمعرفسسة الزمسسرEDTAمادة مانعة لتجلط السسدم (

 الوظيفية للعامل الريصى باستخدام طريقسسة الشسسريحة وعشسسرون عينسسة منهسسا
 فحصسست بطريقسسة تسسسمى جسسل (مانعسسة النفاذيسسة) ومسسن ثسسم تسسم تحديسسد الزمسسر
 الوظيفيسسة و تحديسسد نسسسب التشسسابه بيسسن هسسسذه القبيلسسة و القبسسائل السسسسودانية

والسدول الخسري بسواسطسسة قسسسانون جسسساكسرد للتشابه.
 وأظهرت نتائج الدراسة أن نسسسبة تسسردد الزمسسر الوظيفيسسة للسسدم التابعسسة

 A%) تليهسسا 50 كانت الكثر ترددآ بنسسسبة(O أن الزمرة الوظيفية ABOلنظام 
  هي القلAB%) وقد كانت الزمرة الوظيفية 14 بنسبة(B%) ، ثم 32بنسبة(

%).   4ترددآ بنسبة(
   هسسىD  و c,eوفي نظام العامسسل الريصسسي تسسبين ان الزمسسر الوظيفيسسة  

ًا وقد كسسانت نسسسبها ( (91الكثر تردد  ,  %)   علسسى التسسوالى91%)  و (%99) 
C.وقد كانت الزمر الوظيفية   ،E علسسي2%،سس 52 هسسي القسسل تسسرددآ بنسسسبة % 

التوالي.
  ونظام العامل الريصسسيABOنجد أن هنالك تشابه في الزمر الوظيفية لنظام 

 بين القبائل السودانية التي تعيش في منطقة جغرافية واحدة وهذا قسسد يكسسون
 بسبب التزاوج بين تلك القبائل، وأن الختلف السسذي وجسسد فسسي بعسسض القبسسائل
 السودانية يمكسسن أن يكسسون بسسسبب الترحسسال وعسسدم التقيسسد بمنطقسسة جغرافيسسة

محدودة.
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Abstract

      This is a prospective and analytical study, aimed to determine the frequency of ABO, 

Rh antigen, and phenotypes, among Danagla Sudanese tribe. Also the study aimed at 

establishe ABO, Rh  blood group baseline data for this Sudanese tribe to determine the 

interaction between this tribe and other Sudanese tribes which will be useful in the blood 

transfusion.

     The study was conducted during three months (April to July, 2007), Following 

informed consent, a total of hundred venous blood samples were collected from unrelated 

individual into 2.5 ml EDTA containers. All samples were tested for ABO and for 

common Rhesus antigens using the slide agglutination techniques, and twenty samples 

were tested by immune-diffusion gel technique. The antigens and phenotypes were 

determined. Similarities between this tribe and other Sudanese tribes and with other 

countries were calculated using Jaccard's coefficient of similarities. 

     The results obtained showed that, The O group  was most common frequently 

occurred  ( 50% ) , followed by   group  A ( 32%), group B was found ( 14% ) and least 

common was group AB ( 4%).

      The e, c, and the D antigens were the commonest alleles detected with frequencies of 

99%, 91% and 91% respectively. The C and the E antigens were the least frequent with 

52% and 2% frequencies respectively.

     There was a marked  similarities  between the  Sudanese tribes that lived in same 

geographical area this could be due to intermarriage , while the difference that seen in 

some tribes could be most probably due to the wandering nature of these tribes.    
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